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Oœwiadczenie skierowane do ministra œrodowiska Macieja Nowickiego

Szanowny Panie Ministrze!
Od leœników pó³nocnej Polski, pracuj¹cych w terenie (leœniczych i nadleœniczych) oraz od zwi¹zków

zawodowych dzia³aj¹cych w PGL „Lasy Pañstwowe”, docieraj¹ do mnie krytyczne opinie dotycz¹ce
wprowadzanych przez dyrektora generalnego zmian organizacyjnych, polegaj¹cych na likwidacji oko³o
dziewiêciuset leœnictw.

W opiniach tych podkreœlany jest brak jednoznacznych zasad i kryteriów likwidacji leœnictw. Ponadto
zauwa¿a siê niczym nieuzasadniony brak równowagi, przejawiaj¹cy w tym, i¿ w pó³nocnych dyrekcjach
skala likwidacji ma byæ znacznie wy¿sza ni¿ w dyrekcjach Polski centralnej i po³udniowej. Skutkiem tego
bêdzie pog³êbienie ró¿nic w zakresie obci¹¿enia prac¹ na niekorzyœæ leœników z pó³nocy kraju, a przecie¿
ci ostatni ju¿ dzisiaj maj¹ leœnictwa wiêksze, a co za tym idzie, wy¿sze pozyskanie drewna. Z przedstawio-
nych mi opinii wynika tak¿e, ¿e we wszystkich nowo opracowywanych planach urz¹dzania lasu dla po-
szczególnych nadleœnictw zadania w zakresie pozyskania drewna dla leœniczych rosn¹ przeciêtnie o 30%.
Nie wziêto przy tym pod uwagê nowych obci¹¿eñ leœniczych, takich chocia¿by jak koniecznoœæ prowadze-
nia edukacji przyrodniczo-leœnej czy obowi¹zek godzenia gospodarki leœnej z wprowadzanym aktualnie
programem Natura 2000. Zdaniem opiniuj¹cych nie uwzglêdniono tak¿e faktu, i¿ finanse Lasów Pañ-
stwowych pomimo kryzysu maj¹ siê dobrze i nie wymagaj¹ tak radykalnych posuniêæ.

Zwrócono mi uwagê, ¿e gdyby dosz³o do restrukturyzacji zgodnie z przyjêtymi za³o¿eniami, to dla
przyk³adu przeciêtne leœnictwo na terenie RDLP w Toruniu bêdzie mia³o powierzchniê oko³o 1 tysi¹ca
700 ha, a pozyskanie drewna w nim oscylowaæ bêdzie w granicach 7 tysiêcy m3. Z kolei na terenach po-
³udniowej i centralnej Polski wartoœci te wynosiæ bêd¹ odpowiednio od 1 tysi¹ca 200 ha do 1 tysi¹ca
500 ha przy pozyskaniu drewna na jedno leœnictwo okreœlonym na 5 tysiêcy – 6 tysiêcy m3.

W likwidowanych leœnictwach planuje siê sprzeda¿ leœniczówek, co praktycznie uniemo¿liwi ewen-
tualne odtworzenie struktury organizacyjnej w przypadku wzrostu liczby zadañ w najbli¿szych latach.
Godne podkreœlenia jest znaczenie bliskoœci siedziby leœnictwa dla ludnoœci wiejskiej, która w³aœnie ko-
rzystaj¹c z poœrednictwa leœniczego jest wa¿nym klientem Lasów Pañstwowych. Mniejsza liczba leœ-
nictw os³abi skutecznoœæ i efektywnoœæ nadzoru, co nieuchronnie doprowadzi do wzrostu szkodnictwa
leœnego. Leœnicy nadmieniaj¹ równie¿, ¿e starsi leœniczowie (powy¿ej piêædziesi¹tego roku ¿ycia) ju¿ dzi-
siaj nie mog¹ podo³aæ zadaniom, s¹ dotkniêci wieloma schorzeniami, a oko³o 30% z nich systematycz-
nie siê leczy, wykonuj¹c jednoczeœnie swoj¹ pracê. Dodaj¹, i¿ wszystkie pó³nocne RDLP, generuj¹c
przez lata dodatnie wyniki finansowe, de facto utrzymuj¹ dyrekcje po³udniowe, z których wiêkszoœæ jest
deficytowa.

Przekonany o zasadnoœci tych opinii, pozwalam sobie uprzejmie prosiæ Pana Ministra o spowodowa-
nie, by rozwa¿ono je dog³êbnie i uwzglêdniono. Je¿eli ca³kowite zahamowanie likwidacji leœnictw jest
niemo¿liwe, to wa¿ne wydaje siê ograniczenie skali dzia³añ restrukturyzacyjnych do niezbêdnego mini-
mum i wypracowanie obiektywnych, przejrzystych, identycznych dla regionalnych dyrekcji ca³ej Polski
regu³ tego procesu.

Z wyrazami szacunku
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